
       
 

Biodiversitetsudvalgsmøde tirsdag d. 13. august kl. 19.00 i Stoholm 
Mødested: Ørum Forsamlingshus, Ørumvej 103, 7840 Højslev 
Der deltog: Laust Nørskov, Allan Folmer Hansen, Mogens Kjær, Thomas Holgaard, René Madsen og Flemming 
Østergaard. 
 
Referat 
 

1. Gør vi der rigtige? Vi ser på nogle af de tiltag, som er etableret i Sønder Ørum. Efterfølgende kører vi til Stoholm 
Fritids- og kulturcenter. 
Vi så på forskellige faunaarealer med blomster/bestøverbrak. Vi drøftede vigtigheden af, at arealerne ligger de 
rigtige steder (langs bræmmer med gammelt græs, der er vinterbiotop for insekter). Vi var enige om, at første-
års brakken sikkert har været god i kyllingetiden. Nu er den for høj for jordrugende fugle. Kan virke som efterårs- 
og vinterskjul. 
Anden-årsbrak er ikke meget bevendt for jordrugende fugle. Den bliver for tæt og kold i bunden (græs eller 
kløver). 
Der er naturligvis biodiversitet i brakarealerne, men skal det gavne jordrugende fugle, vibe, lærke, agerhøne, må 
det kunne gøres bedre. 
 

2. Udvidelse af udvalget til 6 personer. 
Vi har udvidet Biodiversitetsudvalget med René Madsen. 

 
3. Siden sidst 

a. Marknaturdag. Godt arrangement på Væksthus Spøttrup. Vigtig viden om, hvordan vi engagerer 
lodsejerne. 
Vi måtte desværre aflyse marknaturdagen for medlemmer. Vi kom ikke ud i alle hjørner med 
annonceringen. 

b. Sommerfest. Ca. 100 gæster. Vi modtog markvildtprisen. God stemning. Stor ros til vores projekt. 
c. Kommunikation med landmænd. Fremadrettet skal vi være mere præcise i vores kommunikation og 

aftaler med lodsejerne. Vi skal have helt præcise aftaler med den enkelte landmand. 
d. Møde med Danmarks Jægerforbund. Laust har været inviteret til Kalø. God dialog. Vi prøver at finde 

samarbejdsflader.  
e. Udsætning til hundetræning. Da ynglesæsonen har været meget dårlig, har vi af hensyn til afvikling af 

efterårets hundeaktiviteter udsat 4 flokke høns på Nord-Fjends og Lundø. 
 

4. Hvordan optimerer vi indsatsen? 
Henvendelse til DJ om at få sat gang i et arbejde med den optimale biodiversitet. 
Naturmøder med landmændene i projektet (se pkt. 5) 
Aftaler med de enkelte landmænd om, hvor, hvad og hvordan. Vi skal prøve at få etableret flere permanente 
landskabselementer. 

 
5. Naturmøder med landmændene. 

Vi vil afholde 2 marknaturmøder (aften) for landmænd i projektet. Et i øst (Ørum) og et i vest (Spøttrup). 
Tidspunkt omkring 1. november, når vi kender de nye støtteordninger. Møderne skal indeholde viden om, hvad 
agerhønen har brug for, hvilke muligheder landmanden har og planlægning af de enkelte tiltag. 
På mødet i vest deltager Bent Rasmussen, Innovationscenter for Økologisk Landbrug og i øst Jens Chr. Lundgaard 
fra Fjordland. 

 
 



 
 
 

6. Høstmarked på Væksthus Spøttrup. 7. september 10 – 14. 
Der kommer mange mennesker. Vi har en informationsstand. Mogens, Flemming og sikkert også René klarer 
opgaven. Vi forsøger at lave en eller anden aktivitet. Det vil være fint, hvis klubben kan lave en hundeopvisning. 
Vi er jo en hundeklub. 

 
7. Optælling af agerhøneflokke mm. 

Efter træninger og markprøve indrapporteres observationer af flokke. 
 

8. Jagtmagasinet på DK4 kommer på besøg 
Vi har en aftale om at få lavet et program. Medio september. Vi vil lave det på Lundø. Ud over et par 
udvalgsmedlemmer, skal vi bruge 4 hundefolk (2 engelske og 2 kontinentale). 

 
9. Plantning af buske i efteråret. 

Vi skal have plantet hos Mads Høstgaard i Salling og muligvis hos Peter Thorsen. 
Thomas og Allan tager sig af det. Flemming sørger for aftaler og planter. Der plantes fra sidst i oktober. 
Vi indhenter også tilbud fra lokal planteskole. 

 
10. Nye terræner og sammenhæng i eksisterende. (Bilag – kort over Tastum) 

Et par landmænd i Salling har budt ind og vil gerne være med. Flemming besøger de pågældende i den nærmeste 
fremtid. 
Vi skal have mere sammenhæng i terrænet i Stoholm. Laust sørger for at få aftaler om tælling i hus. 

 
11. Flytning af depotet. 

Hidtil har vores depot væres hos Henning Wilstrup i Lånum. Det er mest praktisk, at det er en i udvalget, som har 
ansvaret. René har lovet at overtage opbevaring af vores materiel. 

 
12. Møde for Hedeselskabets ambassadører. 

Der er aftalt et arrangement for Hedeselskabets ambassadører først i november. Hverdag 16 – 20. Her skal vi 
bl.a. fortælle om vores projekt. Vi skal også ud og se på et terræn. Flemming tager arrangementet og Laust 
finder terræn (tættest mulig på Viborg). 

 
13. Eventuelt 

a. Opfølgning på ”værktøjskassen”. 
Vi retter henvendelse til dem, der i forsommeren modtog vores ”værktøjskasse” for at høre, om de er 
kommet i gang. 

b. Udsætning. 
Vi snakkede om, at arbejdet med nye regler for udsætning tilsyneladende ligger i dvale. Vi gennemgik 
lige reglerne for indberetning. 

c. Hvordan går det? 
Vi laver en lille artikel til hjemmesiden om, hvordan det p.t. står til i projektet, og hvordan det går med 
agerhønsene. Vores arbejde ser ud til at virke. 

 
 
Aulum d. 14. august 2024 
Flemming Østergaard 


